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CCzzyy  PPoollaaccyy  ss¹¹  lleecczzeennii  nnoowwoocczzeessnnyymmii  lleekkaammii??  

Ze swojej strony Aventis dok³ada wszelkich starañ, aby jego
najnowoczeœniejsze leki by³y dostêpne dla polskich pacjentów.
W tym roku, np. wprowadzamy Lantus — jedyn¹ insulinê pod-
stawow¹ stosowan¹ raz dziennie, rzeczywiœcie innowacyjny,
a wrêcz prze³omowy produkt dla diabetyków. 
Niestety, z powodu braku refundacji nowych cz¹steczek, wiêk-
szoœæ polskich pacjentów nie bêdzie mia³a mo¿liwoœci przyj-
mowania ani Lantusa, ani innych nowoczesnych leków dostêp-
nych dla obywateli innych pañstw jednocz¹cej siê Europy. Sy-
tuacja ta ma miejsce ju¿ od 5 lat, co oznacza, ¿e o ten okres
jesteœmy opóŸnieni w stosunku do reszty krajów kontynentu. 

JJaakk  oocceenniiaa  PPaann  ssyysstteemm  ooppiieekkii  mmeeddyycczznneejj  ww PPoollssccee??  CCzzyymm  rróó¿¿--
nnii  ssiiêê  oonn  oodd  ssyysstteemmuu  ww PPaaññsskkiieejj  rrooddzziinnnneejj  BBrraazzyylliiii??  CCzzyy  jjaakkiieeœœ
ddooœœwwiiaaddcczzeenniiaa  ssttaammtt¹¹dd  mmoo¿¿nnaa  bbyy  pprrzzeenniieeœœææ  ddoo  PPoollsskkii??  

Polski system opieki medycznej znajduje siê na etapie przej-
œciowym, co powoduje ostatnio wiele zawirowañ. Uwa¿am, ¿e
integracja europejska du¿o tutaj zmieni i wkrótce zostan¹ ja-
sno wyznaczone nowe kierunki i cele. Natomiast porównywa-
nie tutejszego systemu z brazylijskim jest niezwykle trudne
z wielu powodów, w tym równie¿ natury historycznej. W Brazy-
lii np., w przeciwieñstwie do Polski, dobrze rozwiniêty jest sys-
tem prywatnych ubezpieczeñ zdrowotnych. Mamy równie¿ bar-
dzo dobry program dzia³alnoœci profilaktycznej dotycz¹cej za-
pobiegania epidemii AIDS. Byæ mo¿e te doœwiadczenia da³o-
by siê przenieœæ do Polski. 

JJaakk  sscchhaarraakktteerryyzzoowwaa³³bbyy  PPaann  ssttrraatteeggiiêê  ffiirrmmyy  AAvveennttiiss  PPhhaarrmmaa
ww PPoollssccee??  

Nasza strategia w Polsce jest odzwierciedleniem strategii glo-
balnej. Celem firmy jest wprowadzanie na rynek najwy¿szej ja-

koœci leków innowacyjnych, które wyjd¹ naprzeciw potrzebom
pacjentów. Jednoczeœnie koncentrujemy siê na dostarczaniu
takich rozwi¹zañ terapeutycznych, które s¹ zarówno wysoce
skuteczne, jak i bardzo op³acalne dla systemów ochrony zdro-
wia. Zdajemy sobie sprawê z wyzwañ stawianych wspó³czesnej
technologii przez zmieniaj¹ce siê stale warunki ekonomiczne
i spo³eczne. Chcemy osi¹gn¹æ dominuj¹c¹ pozycjê w kluczo-
wych dla nas dziedzinach terapeutycznych, takich jak kardiolo-
gia (zakrzepica), onkologia, cukrzyca, metabolizm koœci i leki
przeciwzapalne. 

JJaakk,,  PPaaññsskkiimm  zzddaanniieemm,,  bbêêddzziiee  ssiiêê  rroozzwwiijjaa³³  ppoollsskkii  rryynneekk  ffaarrmmaa--
cceeuuttyycczznnyy  ppoo  wweejjœœcciiuu  ddoo  UUnniiii  EEuurrooppeejjsskkiieejj??  

Niestety, tutaj nadal wiele kwestii pozostaje niejasnych, np. do-
tycz¹cych regulacji wy³¹cznoœci danych, praw w³asnoœci inte-
lektualnej, listy derogacyjnej, które mog³yby zmieniæ ogólny
obraz sytuacji na rynku, a w konsekwencji pacjentów. Nie
wspominaj¹c ju¿ o kwestii refundacji. Jak ju¿ wczeœniej wspo-
mnia³em, wejœcie do Unii Europejskiej powinno spowodowaæ
wzrost znaczenia tych kwestii, które s¹ konieczne dla okreœle-
nia rzêdu inwestycji, jakie kraj otrzyma na zasilenie systemu
opieki zdrowotnej. 

AAvveennttiiss  PPhhaarrmmaa  jjeesstt  cczzêêœœccii¹¹  GGrruuppyy  AAvveennttiiss,,  kkttóórraa  ppoowwssttaa³³aa
ww ggrruuddnniiuu  11999999  rr..  ZZaarróówwnnoo  GGrruuppaa,,  jjaakk  ii AAvveennttiiss  PPhhaarrmmaa  ss¹¹
oowwoocceemm  ppoo³³¹¹cczzeeññ  kkiillkkuu  iinnnnyycchh  ffiirrmm..  PPoo³³¹¹cczzeenniiaa  ffiirrmm  ffaarrmmaacceeuu--
ttyycczznnyycchh  ss¹¹  cczzêêœœccii¹¹  ooggóóllnnooœœwwiiaattoowweeggoo  pprroocceessuu  kkoonnssoolliiddaaccjjii
kkaappiittaa³³uu..  CCzzyy  nniiee  uuwwaa¿¿aa  PPaann,,  ¿¿ee  ddaallsszzee  ppoossttêêppoowwaanniiee  tteeggoo  zzjjaa--
wwiisskkaa  ssppoowwoodduujjee,,  ¿¿ee  ppaaccjjeennccii  pprrzzeessttaann¹¹  ssiiêê  iiddeennttyyffiikkoowwaaææ  zz ffiirr--
mmaammii  ii iicchh  wwyyrroobbaammii  ww ttaakk  ddeelliikkaattnneejj  ddzziieeddzziinniiee,,  jjaakk¹¹  jjeesstt  mmee--
ddyyccyynnaa??  

Identyfikacja z firmami mo¿e siê znacznie ró¿niæ w ró¿nych ka-
tegoriach leczniczych. Rozpoznanie produktu pozostaje wyso-
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kie, gdy nastêpuje naprawdê innowacyjny prze³om. W firmie
Aventis wyraŸnie zauwa¿amy to w krajach, gdzie Lantus – jedy-
na insulina podstawowa do podawania raz dziennie – jest le-
kiem refundowanym. Pacjenci, bior¹c pod uwagê olbrzymie
korzyœci, identyfikuj¹ siê z produktem. Nie mo¿emy jednak za-
pominaæ, ¿e – dla dobra pacjentów, efektywnoœci i bezpie-
czeñstwa terapii – z lekami i firmami farmaceutycznymi powin-
ni identyfikowaæ siê przede wszystkim lekarze. 

ZZ  ffiirrmmaammii,,  kkttóórree  wwcchhooddzz¹¹  oobbeeccnniiee  ww sskk³³aadd  AAvveennttiissuu  wwssppóó³³pprraa--
ccoowwaa³³yy  mm..iinn..  ttaakkiiee  ss³³aawwyy  nnaauukkoowwee,,  jjaakk  RRoobbeerrtt  KKoocchh,,  ooddkkrryywwccaa
pprr¹¹ttkkaa  ggrruuŸŸlliiccyy  cczzyy  PPaauull  EEhhrrlliicchh,,  wwyynnaallaazzccaa  ppiieerrwwsszzeeggoo  cchhee--
mmiiootteerraappeeuuttyykkuu..  JJaakk  oobbeeccnniiee  ffiirrmmaa  ppooddcchhooddzzii  ddoo  wwssppóó³³pprraaccyy
zz nnaauukkoowwccaammii::  cczzyy  wwssppóó³³pprraaccuujjeecciiee  zz nniieezzaallee¿¿nnyymmii  llaabboorraattoo--
rriiaammii  nnaauukkoowwyymmii,,  cczzyy  rraacczzeejj  kkoorrzzyyssttaacciiee  zz ww³³aassnnyycchh??  CCzzyy,,  PPaaññ--
sskkiimm  zzddaanniieemm,,  ppoossttêêpp  ww ffaarrmmaaccjjii  bbêêddzziiee  ooddbbyywwaa³³  ssiiêê  jjeeddyynniiee
ww ffiirrmmaacchh  ffaarrmmaacceeuuttyycczznnyycchh??  CCzzyy  nniiee  ssttaannoowwii  ttoo  zzaaggrroo¿¿eenniiaa
ddllaa  nnaauukkii??  

Czasy samotnego naukowca pracuj¹cego w laboratorium to
ju¿ historia, poniewa¿ proces dokonywania odkryæ jest coraz
bardziej z³o¿ony i kosztowny. W Aventis metody poszukiwania
i badania leków innowacyjnych wysz³y ju¿ dawno poza trady-
cyjne granice. Nasz dzia³ zajmuj¹cy siê postêpem w farmacji
przyj¹³ podejœcie okreœlane jako centra sieci, co zastêpuje tra-
dycyjn¹ strukturê silosow¹. D¹¿ymy do tego, aby badania by-
³y prowadzone nie w jednym miejscu, a w – strukturze sk³ada-
j¹cej siê z ogniw – oœrodków i grup naukowych. W obecnej
dobie faza badañ mo¿e byæ efektywna i oparta na realiach

ekonomicznych jedynie w oparciu o wielooœrodkow¹ sieæ ba-
dawcz¹. Prowadzonych jest wiele takich wspólnych przedsiê-
wziêæ naukowych, np. w dziedzinie genomiki, gdzie naszym
partnerem s¹ firmy biotechnologiczne. Moim zdaniem, wielo-
oœrodkowe skoordynowanie badañ stanowi wielk¹ szansê dla
nauki tak¿e w krajach, które dot¹d nie znajdowa³y siê w czo-
³ówce, jeœli chodzi o innowacyjne technologie. Proszê tylko
zwróciæ uwagê na liczbê odkryæ dokonywanych w Stanach
Zjednoczonych, które maj¹ tak liczne osi¹gniêcia dziêki nowo-
czesnej organizacji badañ, ale tak¿e dziêki œcis³ej wspó³pracy
z przemys³em. 

PPrroosszzêê  ppoowwiieeddzziieeææ  ccooœœ  bbllii¿¿sszzeeggoo  oo ssoobbiiee  ii rrooddzziinniiee..  JJaakkaa  bbyy³³aa
PPaaññsskkaa  ddrrooggaa  zzaawwooddoowwaa  ii oossii¹¹ggnniiêêcciiaa??  GGddzziiee  PPaann  mmiieesszzkkaa
zz rrooddzziinn¹¹??  JJaakkiiee  ss¹¹  PPaaññsskkiiee  zzaaiinntteerreessoowwaanniiaa??  

W trakcie mojej kariery pe³ni³em ró¿norodne funkcje, które
zawsze stwarza³y wyzwanie dla moich umiejêtnoœci zawodo-
wych. A sukcesy i osi¹gniêcia by³y mo¿liwe jedynie dziêki sys-
temowi obowi¹zuj¹cemu w firmie Aventis, polegaj¹cemu na
stymulowaniu do pracy zespo³owej. Mieszkam sam w centrum
Warszawy, a interesujê siê g³ównie histori¹ i sportem. Moj¹
wielk¹ pasj¹ – co jest raczej typowe dla Brazylijczyka – jest
oczywiœcie futbol. Chcia³bym znowu zobaczyæ siln¹ pi³karsk¹
dru¿ynê narodow¹ Polski, chocia¿ tak¹, jak¹ pamiêtam z ro-
ku 1974. I nie stanowi przeszkody to, ¿e wówczas Brazylia
z Polsk¹ przegra³a. 

Rozmawia³ 
Janusz Michalak

zzmr y n e k  f a r m a c e u t y c z n y :

AAvveennttiiss  nnaa  œœwwiieecciiee AAvveennttiiss  ww  PPoollssccee

Siedziba Strasbourg, Francja Warszawa

Sprzeda¿ roczna w 2002 roku 176 mld euro 75,7 mln euro

Zatrudnienie ok. 71 tys. osób 360 osób

Wydatki na badania naukowe 3,14 mld euro 6,2 mln euro

Akcje firmy notowane s¹ w Pary¿u, Frankfurcie od 2002 roku polscy obywatele
na gie³dach i Nowym Jorku mog¹ kupowaæ akcje  na gie³dach

w krajach Unii Europejskiej
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